
ZÁPIS 
z jednání Ekonomické komise Odboru lesního hospodářství  

České akademie zemědělských věd 
4. – 6. května 2010 v oblasti působení LČR – Lesní správa Město Albrechtice 

Penzion ŠELENBURK u Krnova 
 
Přítomni – viz prezenční listina; při prezenci byl přítomným předán zápis z podzimního jednání EK OLH ČAZV 
ve Svobodě nad Úpou 

Jednání zahájil a vedl předseda EK  prof. Ing. Luděk Šišák, CSc.  Přivítal přítomné, zejména ředitele odboru 
ekonomických nástrojů MŽP doc. Ing. Miroslava Hájka, Ph.D., zahraniční hosty; prof. D. Jacksona, zástupce 
slovenských akademických a vědeckých institucí a domácí účastníky. Představil přítomné pracovníky LS Město 
Albrechtice a poděkoval za organizaci. 

Program: 
4. 5. 2010 

1. Informace o činnosti ČAZV a Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace v LH 
4. Lidský faktor a ekonomika práce v LH 
5. Státní lesy v Polsku 

5. 5. 2010 
Celodenní exkurse Státní lesy v Polsku – Państwowe Gospodarstvo Leśne, Lasy paňstwowe, Nadleśnictwo 
Prudnik. 
6. 5. 2010 
Exkurse – Lesnické hospodaření v oblasti Lesní správy Město Albrechtice, revír Cvilín.  

1. Informace o činnosti ČAZV a Odboru lesního hospodářství ČAZV 

Doc. Kupčák (LDF)  
Plénum ČAZV proběhlo 9. 3. 2010 v Praze. Nový ředitel Mgr. Lipavský. Prof. Hron místopředseda. ČAZV má 
590 členů v 11 oborech (odkaz na www.cazv.cz). Mgr. Lipavský zdůraznil navázání spolupráce ČAZV 
s Čínskou AZV. Ing. Urban zdůraznil jisté zaostávání evropského aplikovaného zemědělského výzkumu za 
Čínou, Japonskem a dalšími zeměmi východní Asie. Zmínil pokles konkurenceschopnosti evropského 
zemědělství. Ing. Marek z MŠMTV informoval o programech EUREKA a odkázal na www.msmt.cz pro další 
informace. Místopředseda Slovenské akademie PlhV- krácení finančních prostředků pro aplikovaný výzkum. 
Nově vypsané kolo NAZV s odkazem na www.nazv.cz. 
Zasedání OLH LH dne 9. 3. 2010. Prof. Podrázký informoval o plánovaném jednání ČAZV k připravovanému 
vyhlášení lesnického parku Křivoklátsko. Správa o stavu jednotlivých komisí. Dále upozornil na rozpracování 
jednotlivých klíčových akcí NLP II. a narůstající vliv zástupců ekologických zájmových skupin na úkor vztahu 
ekologů a lesníků. Vyzval lesníky v expertních skupinách ke zvýšené aktivitě. 
Prof. Šišák (FLD ČZU)  
Informoval o zasedání předsednictva ČAZV a lesnické sekce ČAZV. Projednána byla zejména situace kůrovce 
NP Šumava a možná rizika pro obyvatelstvo. Citoval stanovisko prezentované prof. Mrkvou. Prohlášení 
vydávaná lesnickou odbornou částí se mnohdy nedostanou do tisku a masmédií. Diskuse o NP Šumava je 
sporem mezi vědci a lesnickou (dřevařskou) veřejností a dřevařskou lobby. Dle správy NP Šumava dosáhlo 
vytěžené množství kůrovcového dříví 200 tis. m3. Předpokládá se výše těžby 400 tis. m3. Existuje reálné 
nebezpečí rozvrácení zbytků mozaikového lesa. Nepodložený je předpoklad aplikace biologické ochrany, 
výskytu odolných stromů. Problematika vyhlášení lesnického parku Křivoklátsko. V roce 2002 1. návrh na 
vyhlášení NP Křivoklátsko 30 000 ha. Po silných negativních reakcích mnoha stran bylo řízení zastaveno. 
V roce 2009 návrh na 6000 ha od MŽP. LČR navrhují alternativu vyhlášení lesnického parku. Tento návrh byl 



předsednictvem ČAZV schválen.  Ing. Foltánek připomněl jednání před 15. lety k tématu problematiky 
kůrovcové kalamity na Šumavě. V roce 1992 přešla CHKO Šumava z kompetence MZe do kompetence MŽP. 
Lesnický argumentační aspekt Šumavy je bagatelizován. Prof. Bartůněk vznesl dotaz na ekonomické kalkulace 
provozu NP Křivoklátsko. Roční provoz NP Šumava je 350 mil. Kč. Ing. Kaňok připomněl absenci zákona o 
státním lesním majetku ve vztahu k lesům se zvláštním statutem ochrany. Ing. Martínek apeloval na vedení EK 
ČAZV na důsledném vyčíslení škod vzniklých bezzásadovostí v daných územích. Prof. Šišák zdůraznil 
stanovisko ekologických organizací uvádějící vyčlenění dřevoprodukční funkce z ekonomického systému lesů. 
Prof. Šišák doporučil před projednání návrhů s jinými resorty před vlastním podáním. Uvedl, že podzimní 
jednání EK je plánováno právě do oblasti působnosti LS Křivoklát. 

2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 

Prof. Šišák (FLD ČZU) 
NAZV 3 projekty. Hodnocení společenské sociálně ekonomické významnosti lesů končí. Metodika bude 
předložena MZe jako certifikovaná včetně SW podpory.  Program Ekonomická a sociálněekologická funkce lesa 
nízkého včetně kalkulací újmy na hospodaření. 
Doc. Kupčák (LDF MENDELU) 
Skončené a obhájené projekty: Na konci roku 2009 skončilo řešení veřejné zakázky MZe Zjištění situace 
a vývojových trendů u malých lesních podniků v zahraničí. Dále bylo dokončeno řešení projektu NAZV – 
Metodika speciální finanční analýzy lesních majetků. Dokončeny tři rozvojové projekty MŠMT. Dva z nich se 
týkaly obnovy SW vybavení počítačové učebny v oblasti lesnicky využitelných aplikací (např. program 
Plánovací systém – KRPK, Lesní renta, Výpočet škod na lese, atd.). Jeden projekt se týkal přípravy a zvedení 
předmětu Forest Management and Marketing. Pokud jde o úkoly řešené pro praxi, byl např. zpracován znalecký 
posudek týkající se ocenění části lázeňského parku v Teplicích nad Bečvou nebo byl zorganizován semináře u 
příležitosti veletrhu WOOD-Tec v Brně (20. října 2009). Tematicky byl seminář koncipován v duchu „Dřevo – 
nedílná součást udržitelného rozvoje“. 
Řešené projekty: Ústav je garantem řešení tříletého projektu IGA s názvem Analýza možností ocenění lesů 
bohatých struktur. Další projekt financovaný z IGA, tentokrát roční, se týká Participace dřevozpracujícího a 
nábytkářského průmyslu na rozvoji regionu. Oba projekty se začaly řešit v letošním roce. Od letošního roku se 
řeší také rozvojový projekt MŠMT týkající se financování pobytu hostujícího profesora z The University of 
Montana prof. Davida Jacksona. ÚLDEP se také již pátým rokem podílí na řešení výzkumného záměru LDF – 
problematika obhospodařování lužních lesů, přestavby SM monokultur a její ekonomické dopady, strategie 
managementu území se zvláštním statutem ochrany, optimalizace procesů zpracování dřeva a kompozitních 
materiálů na bázi dřeva. Ústav se dále ve spolupráci s PEF MZLU spolupodílí na řešení projektu Ministerstva 
pro místní rozvoj Řešení disparit mezi mikroregiony. S LDF ČZU jde o spoluřešitelství na projektu NAZV  
Systém hodnocení společenské sociálně-ekonomické významnosti funkcí lesů včetně kriterií a indikátorů 
polyfunkčního obhospodařování lesů. Na naší fakultě dále spolupracuje na projektu MŽP Ekologické 
a ekonomické hodnocení celospolečenských funkcí variantně strukturálních typů lesů. 
Další aktivitou je např. probíhající poslední semestr kurzu Oceňování lesa. 
Účast na konferencích: září 2009: Polsko, Laski. Ekonomické fórum, listopad 2009: Slovensko, Zvolen. 
Financovanie Lesy-Drevo, prosinec 2009: Slovensko, Zvolen. Marketing a obchod 2009 
 
Ing. Polster (FŽP UJEP Ústí nad Labem) – Katedra informatiky a geoinformatiky.  
Pasportizace městské zeleně Ústí nad Labem, dokončen ověřovací projekt sídliště Skřivánek. Další projekt bude 
řešen návazně ve čtvrti Kliše. Expedice do Súdánu, vesnice Usli, výzkum vzniku a vývoje Núbie, Naptské 
království – laboratoř geoinformatiky UJEP a Český egyptologický ústav UK. Zpracováno stanovisko k analýze 
ekonomiky certifikace systému FSC u společnosti Lesy města Brna, a.s. na žádost RNDr. Vlašína, předsedy 
představenstva a.s. a zastupitele města Brna. Rozvojový projekt FRVŠ „Inovace magisterského předmětu 
Enviromentální informace a reportingy“, řešení v roce 2010. 
 
Prof.Hajdůchová (TU Zvolen) – Katedra ekonomiky a riadenia lesného hospodárstva.  
KERLH řešila v roce 2009 tyto vědecké projekty: VEGA č.1/3529/06 „Výkonnosť jako determinant hodnoty a 
konkurenceschopnosti lesných podnikov v zmenených ekonomických a ekologických podmienkach 
globalizácie“, VEGA č.1/3528/06 „Ekonomické modelovanie rizika klimatickej zmeny v hospodárení na lesnej 
pôde Slovenska“, VEGA č.1/0634/08 „Kvantifikácia hodnoty vodoochrannej funkcie lesa na príklade vodnej 
nádrže Malinec“, APVV-069207 „Integrácia rozvojových, inovačných a environmentálnych politík pre 



lesníctvo, COST Actione51 „Integrating development and innovation policies for forest sector“, VšLP 
„Výchovné zásahy v bukových porastoch v nadväznosti na kvalitu dreva a jeho trhové zhodnotenie, virtuálny 
DO“, VšLP „Externé vplyvy financovania lesných podnikov v nadväznosti na efektívnosť hospodárenia, 
finančné toky a zabezpečenie finančných zdrojov – virtuálny DO“, IPA „Demonštračný objekt modelového 
riešenia finančno – ekonomickej stability lesného podniku na príklade VŠLP – II. etapa. Zorganizování vědecko 
– odborné konference „Financovanie 2009 Lesy – Drevo“.  
 
Prof. Holécy (TU Zvolen) 
Centrum excelentnosti s tématem Adaptabilita lesných ekosystémov s rozpočtem 700 tis. EUR. Management – 
nástroj lesnické politiky. Oceňování veřejně prospěšných funkcí lesů. Ocenění rekreační funkce Vysokých Tater 
metodou cestovních nákladů. Řešitel projektu Ekonomická analýza dopadu klimatickej zmeny na lesy 
Slovenska. 
 
Ing. Petrášová (Faculty of European Studies and Regional Development, Slovak University of Agriculture, 
Nitra)  
Výzkumné úlohy: Výskum efektívneho využívania environmentálneho, ekonomického a sociálneho potenciálu 
lesov na Slovensku; Zvyšovanie konkurencieschopnosti subjektov lesného hospodárstva (2009-2010) riešiteľ-
Ing.M.Kovalčík; Integrácia rozvojových, inovačných a environmentálnych politík pre lesníctvo – spoluriešiteľ 
TU Zvolen- Katedra ekonomiky lesného hospodárstva(2008-2010) riešiteľka za NLC-Ing.Z.Sarvašová, PhD. 
Centrum excelentnosti:  adaptívne lesné ekosystémy – spoluriešiteľ s TU Zvolen, Zelená správa - NLC-LVÚ 
Zvolen. 
Výzkum Katedry regionálneho rozvoja Fakulty európskych štúdií a regionálneho rozvoja SPU v Nitre: Sociálny 
kapitál na vidieku SR.  

3. Současná ekonomická situace v LH 

Ing. Čacký (LČR) 
Podal informace o genezi užšího výběrového řízení k současnému stavu. Celková výměra SÚJ 1,244.576,7 ha; 
předpokládaná celková hodnota zakázky 15.830 mil. Kč; celková výše těžby 40,412.779 m3; průměrná doba 
trvání 5 a ½ roku. 26. února 2010 vydal ÚHOS předběžné opatření k prošetření kriterií výběru uchazečů.  
Ing. Martínek vznesl dotaz na další časový rámec vývoje VZ. Ing. Vlkanova: „Vše se odvíjí od data vydání 
nového předběžného opatření ÚHOS.“ 

4. Lidský faktor a ekonomika práce v LH 

Bylo předneseno celkem 6 příspěvků, které budou publikovány ve sborníku. 
Ing. Gabzdil – „Lidský faktor v LH“ Historický nástin problematiky vztahu člověka k lesu v Moravskoslezském 
kraji. 
Ing. Špičková – „Lidské zdroje v lesnickém sektoru EU“ Problematické získávání dat pro lesnický sektor. 
Negativní jev → odliv lidí do měst. Pozitivní jev → nové podnikatelské příležitosti. 
Ing. Hovořák  – „Lidský faktor a Lesy a statky T. Bati“ V příspěvku prezentoval myšlenky T. Bati zakladatele a 
jejich účinky v Baťově škole práce. T. Baťa zakladatel vyjádřil myšlenku nejvyššího užitku vzdělaných a 
vzdělání ochotných zaměstnanců. 
Ing. Kaňok  – „Ekonomika práce v LH“ V příspěvku zdůraznil některé myšlenky T. Halíka, T. Sedláčka. U 
přímo řízených LZ LČR pracuje 913 lesních dělníků. Harvestorové těžby jsou realizovány u LZ Kladská, 
Konopiště, Boubín, Dobříš (27% po Kyrilu 45%). 
Ing. Foltánek – „ Lidský faktor a kontinuita v LH“ Popsal problematiku lidského faktoru a personální práce 
v kontinuitě vývoje lesního hospodářství po roce 1989. 
Doc. Kupčák – „Lidský faktor a NLP II.“ Stav rozpracování NLP II. V klíčové akci Zlepšování sociální situace 
pracovníků LH. 
 
 



5. Státní lesy v Polsku 

Doc. Kupčák podal informace k organizaci exkurze po Státních lesích v Polsku – Państwowe Gospodarstvo 
Leśne, Lasy paňstwowe, Nadleśnictwo Prudnik. Provázet bude mgr. inž. Stanislaw Jurecki – Nadleśniczy, Lasy 
Paňstwowe, Nadleśnictwo Prudnik. 
 

6. Organizace 

Ing. Polster informoval o zřízení a chodu webových stránek EK http://www.cazv.cz/ek. Ne všechny odkazy jsou 
dosud naplněny. Průběžně budou naplňovány. Zachycena budou vždy jednotlivá jednání. 
Prof. Šišák ukončil jednání prvního dne. Poděkoval všech přednášejícím a přítomných. Závěrem sdělil téma 
podzimního jednání EK. „Zvláště chráněná území a lesnictví, ekonomika hospodářských způsobů a tvaru lesa 
12. – 13. 10. 2010, Křivoklátsko“. 
 
Při exkurzi 5. 5. 2010 se účastníci EK seznámili s provozní problematikou lesního hospodářství Státních lesů 
v Polsku – Państwowe Gospodarstvo Leśne, Lasy paňstwowe, Nadleśnictwo Prudnik. Návštěva zalesněných 
zemědělských ploch, realizovaných výchovných zásahů porostů na ZP, lesních školek. 
Při exkurzi 6. 5. 2010 se účastníci EK seznámili s problematikou a provozními postupy hospodaření na Lesní 
správě Město Albrechtice, revír Cvilín. Průvodci Ing. Vítězslav Závodný – vedoucí LS a Ing. Radomír Šmída, 
revírník. Problematika výchovy druhově a výškově strukturovaných porostů. Obnova porostů s odumírajícím 
smrkem. 
 
Zapsal: Ing. Dalibor Šafařík 
 

 

 

 

 

 
 

 


